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ANTAL ERIKA

A félórás szertartást követően Ba-
ricz Lajossal a roráté misék je-
lentőségéről beszélgettünk. A 

plébános elmondta, a római katolikus 
egyházban advent első vasárnapjától 
karácsony első napjáig mindennap haj-
nalban tartott szentmise Szűz Mária 
tiszteletére és a Jézus eljövetele utáni 
vágy kifejezésére, amelyet roráténak is 
neveznek, a mise bevezető szavai után: 
Rorate caeli desuper..., vagyis harma-
tozzatok, egek, onnan felülről. „Az ad-
ventben a várakozás egyik megnyilvá-
nulása, amikor a hajnali órában a hívek 
eljönnek az Úr házába és részt vesznek 
a szentmisén. Annyira népszerű és 
népszerű volt mindig, hogy ha vissza-
emlékszem gyermekkoromra, nyakig 
érő hóban, lámpással, a faluban közvi-
lágítás még nem volt, és úgy mentünk 
a roráté misékre csapatostul, tele volt a 
templom, és most is sokan járnak, leg-
alább ötvenen-hatvanan vesznek részt 
egy-egy hajnali misén” – mondta a lel-
kész, hozzátéve, hogy minden ünnepre 
fel kell készülni, és az alapkészülésnek 
ez is az egyik módja. „Mi nemcsak ar-
ra készülünk, hogy emlékezzünk Jézus 
Krisztus születésére, az emlékünne-
pére, mert karácsony lényegében em-
lékünnep, de készülünk arra is, hogy 
Jézus Krisztus visszatér, tehát mind a 
két várakozás bennünk van, bennünk 
él” – tette hozzá.

Az advent része a roráté mise

Baricz Lajos sokszor mondogatja a hí-
veknek, hogy „mint az orvos, aki bemo-
sakodással kezdi meg a műtétet” a mise 
előtt mindig ott van a rózsafüzér, fél hat 
előtt pár perccel, fél hatkor már megkez-
dődik a rózsafüzér imádsága, ami szin-
tén egy ráhangolódás, és azalatt mindig 
gyónási lehetőség is, amivel mindennap 
élnek is, ahogy közeledik az ünnep, 
mind többen. A plébános úgy fogalma-
zott, hogy „ha a kocsit és minden gépe-
zetet szervizelni kell, akkor a lelkünket 

is kell, és ez egyfajta ilyen lehetőség is 
arra, hogy az ünnepeket lelkileg felké-
szülve várjuk”.

A szentmise előtt az első félórában 
csak a gyertyák égtek, amivel semmi-
képpen sem a takarékoskodásra utal-
nak, hanem egyszerűen a lelki sötétség 
és a megvilágosodás jelképére. „Amíg 
fi atalabb voltam és jól láttam, addig a 
szerdai nap gyertyás szentmise volt, 
csak a gyertyafény világított, de most 
már szemüveggel sem látok, ezért fel-
kapcsoljuk a villanyt” – magyarázta a 
plébános, aki érdeklődésünkre arról is 
beszélt, hogy a misén részt vevő hívek 
többnyire cserélődnek, vannak, akik a 
munka miatt sem tudnak minden alka-
lommal jelen lenni, mert hat órára már 
bent kell lenniük a munkahelyükön, 
vagy van aki egyik héten tud jönni, 
másik héten nem tud jönni. A lelkész 
azonban elégedett, hiszen 50–60 em-
ber vesz részt egy-egy szentmisén, te-
hát az adventi készülődés négy hetében 
legalább 200-250 embert megmozgat a 
roráté mise.

Az ünnep befogadója és 
továbbítója

A szentmiséknek nem kell hosszúaknak 
lenniük, mert van, aki az áldást megvár-
ja, és már indult is munkába. Egy beve-
zető gondolattal kezdődik, ami ráhan-
gol az evangéliumra, ezenkívül pedig a 
gyulafehérvári kispapok már tavaly és 
idén is egy adventi sorozatot állítottak 
össze, amelyet szétszórtak, terjesztettek 
az egyházmegyében, és a marosszent-
györgyi egyházközség is társult velük, a 
pap azt olvassa fel. Ahogy mondta, így 
nem kell minden napra külön elmélke-
dést tartania, elég, ha a szentmise elején 
pár gondolattal ráhangolódik. Hiszen, 
mint minden ünnepnek, nem csupán a 
szervezője kell legyen a lelkész, hanem 
a megélője is, hogy ne csak egy kiszol-
gáló egység legyen az egyház, hanem 
ugyanakkor tevékeny résztvevője is. „Ez 
nem mindig sikerül a legjobban, külö-
nösebben a nagy ünnepekre gondolok. 
Mert ugye azt meg is kell szervezni, il-
letve szerepben kell lenni, de ugyanak-

kor engem is megérintsen az a titok, az a 
szent esemény, ami az ünnep alatt tör-
ténik. Befogadója és továbbítója is kell 
legyek az eseménynek” – magyarázta 
Baricz Lajos.

Imádság, böjt és alamizsna

„Az imádság mindenképpen fontos, 
nem azt mondom, hogy mennyiségében 
több kell legyen, mert nem a mennyiség 
fontos, hanem a minőség” – fogalmaz 
a lelkész, aki azt javasolja, hogy a böj-
töt, amennyire lehet, tartsák be. Ahogy 
mondja, bár csak a nagyböjtben köte-
lező egyházukban a böjt, azt ajánlja, 
hogy két napot tartsanak be, a szerdát 
és a pénteket mint böjti napot. Van aki-
nek nem nehéz ezt betartania, hiszen a 
felesége görögkeleti vallású és együtt 
böjtölnek. Ami az alamizsnát illeti, 
Marosszentgyörgyön vannak családok, 
akik ráfi gyelnek személy szerint olyan 
családokra, különösen szegény vagy 
sokgyerekes családokra, akiknek szük-
ségük van a segítségre. „Ugyanakkor 
az egyházközségnek is van egy szere-
tetszolgálata, amely néhány emberből 
áll. Advent elejétől ott van a szeretet-
kosár kihelyezve, és abba hoznak élel-
miszert, van egy persely is a pénznek, 
és 25 családnak szoktunk mindig kará-
csony küszöbén, az ünnep előtt egy-egy 
7–8 kilogrammos élelmiszercsomagot 
vinni. Ez is a készülődésnek, a szegé-
nyekre fi gyelésnek az egyik módja. Jé-
zus ideajándékozta nekünk önmagát, 
mi is próbáljunk valamit adományozni 
az embertársainknak” – hangsúlyozta 
Baricz Lajos.

Adventi várakozás hajnali misével
Készülnek az ünnepre és adakoznak a nélkülözőknek
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Áldás és szolgálat

Nem tudom, kinek mi jut eszébe az áldás szóról, 
lehet, hogy a házi áldás vagy a pap, pápa áldása, 
vagy talán egy szülői áldás. Nekem elsősorban Is-

ten áldása, az a sok ajándék, jutalom, amit eddigi életem-
ben tőle kaptam. Egy ilyen áldás, jutalom volt az elmúlt 
években a Székelyhon Hit-vallás mellékletét szerkesz-
teni. Jutalom volt Molnár Melinda áldozatos munkáját 
folytatni. Ezáltal sok érdekes embert, egyesületet, közös-
séget ismerhettem meg. Olyanokat, akik az egyházban, 
az egyházhoz közel dolgoznak, szolgálnak. Áldás volt 
azért is, mert a visszajelzések alapján az olvasóknak is 
fontosak voltak azok a cikkek, amelyeket a mellékletben 
leközöltünk. Nagy elégtétel ez egy szerkesztő számára.
Most, amikor a utolsó számát készítettük a Hit-vallás 
egyházi mellékletnek, arra gondoltam, vajon hogyan le-
het ezt a munkát, ezt a szolgálatot továbbvinni. Nemcsak 
nekem, hanem mindannyiunknak, újságíróknak, és miért 
ne, az olvasóinknak is. Talán úgy, hogy elsősorban a jót 
mutatjuk fel, arra irányítjuk saját magunk és családunk, 
közösségünk figyelmét. Mindarra a jóra, ami temploma-
inkban, egyházi közösségeinkben, imacsoportjainkban 
jelen van, és ami igazi áldás. De a szolgálattevőkre: a 
papokra, lelkészekre, hitoktatókra, ministránsokra, kán-
torokra is odafigyelünk, hiszen nélkülük, az ő önzetlen 
munkájuk, szolgálatuk nélkül mindannyian szegényeb-
bek lennénk.
A Hit-vallás mellékletet ezzel a számmal bezárjuk. De 
folytatjuk a szolgálatot, Önökkel közösen. Felmutatva a 
jót, a szépet, fogadva és továbbadva Isten áldását.

• J E G Y Z E T  

• Reggel háromnegyed hatra érkeztünk a maros-
szentgyörgyi római katolikus templomba a hat 
órakor kezdődő roráté misére. Az emberek sorra 
léptek be a templomba, ahol csak pár szál gyertya 
világított, egyre többen érkeztek, kapcsolódtak be a 
rózsafüzér-imádságba, és együtt mondták az imát. A 
szentmise hatkor kezdődött, immár villanyvilágítás 
mellett. Baricz Lajos marosszentgyörgyi plébános 
celebrált, Székely Szilárd volt a kántor. 




